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»كتاب پارك« در تهران افتتاح شد
مركز فرهنگي »كتاب پارك« با محوريت فروش كتاب براي 
كودكان و نوجوانان در بوس�تان هروي تهران افتتاح ش�د. 
در اين مركز فروش كتاب كه براي كودكان و نوجوانان طراحي 
ش��ده اس��ت، فعالیت هاي آموزش��ي و فرهنگي متنوعي ويژه 
كودكان و نوجوانان در نظر گرفته شده و بخش هاي متنوعي براي 
خريد كتاب، اسباب بازي و لوازم التحرير مناسب اين گروه سني 
طراحي شده است. اين كتاب پارك از شش بخش و با محوريت 
كتاب تشكیل شده اس��ت. بخش هاي ديگر نیز با عناوين بخش 
گل و گیاه، بخش بازي و س��رگرمي، بخش لوازم التحرير، بخش 
هدايا و صنايع دس��تي و بخش مد و لباس در كنار بخش كتاب، 
فعالیت خود را دنبال مي كنند. يكي از ويژگي هاي اين مجموعه، 
خدمات محور بودن آن اس��ت، بدين معني ك��ه در كنار فروش 
كالا، خدمات زيادي از جمله كلاس هاي آموزشي و كارگاه هاي 

مختلف برگزار مي شود. 
در حقیق��ت، ه��ر بخش براس��اس عن��وان خ��ود، كلاس ها و 
كارگاه هايي برگزار مي كند كه در كنار س��رگرمي، به آموزش و 
فعالیت فرهنگي نیز مي پردازد. براي مثال در بخش گل و گیاه، 
آموزش حفاظت از محیط زيست و خواندن كتاب هاي سبز داده 
مي شود و بچه ها در كاشتن گل و گیاه و حفاظت از آن تا بزرگ 
شدن شركت دارند يا در بخش بازي و س��رگرمي، كارگاه هاي 
مادر و كودك برگزار و بازي هاي مخص��وص مادر و كودك زير 
نظر مربي انجام مي شود. همچنین در بخش كتاب، كارگاه هاي 
قصه خواني، داستان گويي، نقد و بررسي كتاب و رونمايي كتاب 
برگزار مي گ��ردد. كارگاه هاي كیف دوزي، دوختن با س��وزن و 
شماره دوزي از ديگر كارگاه هايي است كه در بخش مد و لباس 

برگزار مي گردد. 
يكي از نكات تماي��ز اين مجموعه با ديگر فروش��گاه ها، انتخاب 
كتاب هاي مناسب براي هر گروه سني از میان كتاب هاي فراوان 
موجود در بازار اس��ت. اين موضوع باعث مي ش��ود تا والدين از 
سردرگمي نجات پیدا و آسان تر بتوانند كتاب تهیه كنند. اين كار 

توسط يك تیم پژوهشي انجام شده است. 
حامد سلیماني، مدير و طراح ايده اولیه اين مركز است كه پس 
از يك سال كار پژوهش��ي، يك ماه پیش اين مركز را در میدان 

هروي، ضلع جنوب غربي پارك هروي افتتاح كرده است. 
      

آثار سوره به جشنواره عمار مي روند
ساخت مستندی درباره آيت الله جنتي

مدير مركز مستند سوره حوزه هنري با بيان اينكه اولويت ما 
توجه به موضوعات زمين مانده است، از شركت دادن آثار اين 
مركز همانند سال هاي گذش�ته در جشنواره عمار خبر داد. 
 محسن يزدي قلعه، مدير مركز مستند سوره درباره تولیدات 
اين مجموعه گفت: مس��تند بلندي درباره محمدرضا پهلوي 
با عنوان »شاهفارسي« به كارگرداني مهدي نقويان، مستند 
»راه طي ش��ده« به كارگرداني علي ملاقلي  پور درباره مهدي 
بازرگان نخس��ت وزير موقت انقلاب و كاري با محوريت يكي 
از جداش��دگان منافقین با عن��وان »ادوارد« ب��ه كارگرداني 
محمدباقر شاهین از جمله  كارهايي است كه تاكنون به مرحله 

تولید رسیده اند. 
وي ادامه داد: مجموعه مس��تند ۱6 قس��متي ه��م درباره رضا 
پهلوي داريم كه تدوين آن به نیمه رسیده است و مهدي فارسي 
كارگرداني اي��ن كار را برعهده دارد. همچنین مس��تندي هم با 
عنوان »بهت میاد« به كارگرداني محمدحس��ن يادگاري داريم 

كه به مسئله زيبايي و حجاب پرداخته است. 
يزدي بیان كرد: اخی��راً هم يك مجموعه با عنوان »چش��م به 
راه« درباره مادران شهداي مفقودالاثر تولید كرده ايم كه از روز 
شنبه اين هفته از شبكه يك سیما روي آنتن رفته است. حسین 

همايونفر و میلاد مهدوي كارگرداني اين كار را بر عهده دارند. 
مدير مركز مس��تند س��وره در ادامه س��خنانش گفت: اثري با 
عنوان »راه دل« در دست تولید داريم كه داستان سفر »مشتي 
اسماعیل« به س��فر اربعین و كربلاس��ت كه كارگرداني اين اثر 
را مهدي زمان پوركیاس��ري بر عهده دارد كه ش��ش سال پیش 

مستندي درباره اين سوژه ساخته بود. 
وي بیان كرد: از جمله كارهاي ديگري كه در دست تولید داريم، 
اثري درباره شهید مدرس به كارگرداني معین شافعي است كه 
نگارش فیلمنامه آن تمام شده است. همچنین اثري هم درباره 
آيت الله جنتي به كارگرداني محمدعلي فارسي در دست تولید 

داريم. 
يزدي در ادامه س��خنانش اظهار كرد: ما در مركز مستند سوره، 
سراغ حوزه هايي مثل دوره پهلوي، دستاوردهاي نظام و مسائل 
اجتماعي مي رويم و علاقه منديم در چنی��ن عرصه هايي تولید 

داشته باشیم. 
مدير مركز مس��تند سوره با اش��اره به انتش��ار فراخوان هشتمین 
جش��نواره مردمي فیلم عمار بیان كرد: همانند سال هاي گذشته، 
آثار خود را در اين جشنواره ش��ركت مي دهیم و امیدواريم در اين 
دوره هم نقاط قوت آن بیش��تر از نقاط منفي باشد، البته لازم است 
دست اندركاران جشنواره در انتخاب فیلم  ها دقت بیشتري داشته 
باشند؛ چراكه اين مسئله يكي از ضعف هاي دوره گذشته عمار بود.

    خبر

تشكر از قوه قضائيه براي بستن يك سايت دانلود فيلم 
مه�دي يزداني، دبيركل س�تاد 
صيان�ت از آث�ار س�ينمايي و 
صمعي و بصري، از ق�وه قضائيه 
براي بس�تن يك س�ايت دانلود 
فيل�م تقدي�ر و تش�كر ك�رد. 
چن��د روز پی��ش با دس��تگیري 
گردانن��دگان يكي از س��ايت هاي 
مش��هور دانلود فیلم در داخل كش��ور، فعالیت آن سايت متوقف 
شد. گفته شده در آن سايت كه پیش از اين فیلتر شده بوده، بیش 
از ۱8 هزار عنوان براي دانلود قرار داده ش��ده بود. بسته شدن اين 
سايت بازتاب هاي زيادي در فضاي مجازي به همراه داشت.  مهدي 

يزداني، دبیر ستاد صیانت با تقدير از اين اقدام قوه قضائیه مي گويد: 
بايد فضاي امن كسب و كار و رقابت سالم براي فعالان مجاز ايجاد 
شود و فضا براي آنهايي كه به شكل غیرمجاز مشغول رقابت نابرابر 
هستند و در اين عرصه فعالیت مي كنند، ناامن و پرخطر شود.  وي 
مي افزايد: اس��تفاده مردم از آثار عرضه كنندگان غیرمجاز نوعي 
كمك به فروشندگان مال غیر است كه خريد كالاي مسروقه از نظر 
شرعي، عرفي و اخلاقي امري مذموم است و در صورت مطلع بودن 
مصرف كنندگان و با سطح فرهنگي بالاي مردم كشورمان اين بازار 
نبايد رونقي داشته باشد. از طرفي ديگر بر عرضه كنندگان فرض 
خواهد بود حداكثر تلاش خود را براي عرضه محصولات مورد نیاز و 
تقاضاي مردم كه با قوانین جاري كشور منافات ندارد، انجام دهند. 

  وحيد مهری 
اجراي س�وگواره نمايش�ي »ركع�ت به ركعت 
عاشقي« در دهه اول محرم باعث شد تا پيوند 
تازه اي ميان هنر هاي سنتي و آييني، »تعزيه« 
و »نقال�ي« به وج�ود آي�د؛ دو هنر ريش�ه دار 
در فرهن�گ ايراني و اس�امي كه چند س�الي 
اس�ت گرد فراموش�ي بر آنها نشس�ته است.

 برگزاري »ركعت به ركعت عاشقي« عاملي شد 
تا بار ديگر هنرمندان قديمي هنر تعزيه و نقالي 
در كنار هم جمع شوند و به عشق و ارادت سالار 

شهیدان كاري عاشورايي را اجرا كنند. 
 چند تن از هنرمندان حاض��ر در اين نمايش، در 
گفت و گو با »جوان« درباره لزوم زنده نگه داشتن 
تعزيه و هنر هاي آيیني مربوط به محرم توضیحاتي 

داده اند. 
   تعزيه نبود، موس�يقی محل�ی هم از بين 

می رفت
مه��دي ش��فیعي، مدي��ر هنرهاي نمايش��ي در 
مجلس تعزيه »شهادت وهب نصراني« در پاسخ 
به اين س��ؤال كه تعزيه چه جايگاهي میان مردم 
و هنرمندان دارد،گفت: » اين ش��ب ها همه مردم 
مثل هر س��ال، ايام محرم را عزاداري مي كنند و 
جامعه هنرمن��دان هم به ويژه هنرمن��دان تئاتر 
به شكل سنتي، آيین ها و مناس��ك محرم را بجا 
مي آورن��د و ع��زاداري مي كنند. تعزي��ه از جمله 
نمايش هايي اس��ت كه ريش��ه هاي كهني دارد و 
به نوعي اگر تعزيه ما به ش��كل امروزي آن حفظ 
نمي شد، خیلي از گوشه هاي موسیقي ما به نسل 
امروز منتقل نمي ش��د و ما س��رمايه امروزي هنر 
را نداشتیم. من بس��یار از امیر نصیر بیگي و بنیاد 
فرهنگي روايت فتح براي ايجاد اين مراسم خوب 

تشكر مي كنم.«
   تعزيه هنر جهانی ايران است

س��یروس همتي، كارگردان و بازيگر تئاتر درباره 
تعزي��ه مي گويد: »م��ن براي نماي��ش »قرباني« 
به جش��نواره روهر آلمان دعوت ش��دم. همیشه 
دلیل روبرتو چولي سرپرست گروه بازيگران تئاتر 
آلمان براي انتخاب نمايش من برايم سؤال بود كه 
سرانجام فرصتي پیش آمد و با وي صحبت كردم 
و از وي دلی��ل اين انتخاب را جويا ش��دم. وي در 
جواب س��ؤال من گفت كه دلیل آن، استفاده من 
از هنر تعزيه براي القاي مفاهیم آيیني و س��نتي 
بوده اس��ت، چیزي كه در كش��ورهاي غربي كم 

داريم، هنر ايراني اس��ت. اگر ش��ما هملت را اجرا 
كني بايد مطمئن باش��ي كه ما بهتر از شما آن را 
اجرا مي كنیم. اين براي من جذاب بود كه شما با 
هنر تعزيه يك تشت آب كه نماد آب است يا يك 
پرچم زرد را كه نماد حر و پرچم س��بز نماد   انبیا 

باشد، نشان داديد.«
وي همچنین مي گويد: » فكر مي كنم درباره تعزيه 
هنوز حق مطلب ادا نشده است. فكر مي كنم اگر 
اجراي تعزيه هايي مانند »ركعت به ركعت عاشقي« 
تداوم داشته باشد مي توان گفت اتفاق مهمي افتاده 
است وگرنه اين تعزيه هم سوسوي نوري بوده كه 

لحظاتي تابیده و بعد از بین رفته است.«
   تعزيه هيچ وقت تكراری نمی شود

س��یدعلي تدين صدوقي، كارگردان، نويس��نده 
و منتق��د تئاتر از جمل��ه هنرمنداني ب��ود كه هر 
شب هنگام ش��روع مجلس تعزيه پاي در جايگاه 
تماش��اگران مي گذارد. تدين صدوقي مهمان هر 
شب مجالس تعزيه بود. وي درباره اهمیت تعزيه 
ابتدا به اهداف تئاتر در دنیا مي پردازد و مي گويد: » 
نمايش تعزيه يكي از نمايش هاي مدرن دنیا است. 
تئاتر دنیا به دنبال چیست؟ از دهه 60 به بعد تئاتر 
به دنبال ارتباط با تماشاگر بوده  است. تمام بزرگان 
تئاتر به دنبال ايجاد ارتباط درس��ت و پويا با تئاتر 
بوده اند. اين ارتباط به درستي در تعزيه هاي ايراني 
ديده مي شود، دلیل تماشاي اين تعزيه هاي تكراري 
كه از كودكي ديده ايم و با موضوع آن آشنايیم، اين 
است كه با آنها ارتباط برقرار مي كنیم. « صدرالدين 
زاهد، كارگردان، نويس��نده و مترجم تئاتر درباره 
تعزيه مي گويد: » من متخصص تعزيه نیس��تم و 
دلیل اصلي اينكه به تماشاي اين تعزيه نشستم، 
جنبه هاي نمايشي آن بود، زيرا از كودكي به ديدن 
تعزيه هايي كه در گوش��ه و  كنار ته��ران برگزار 
مي شد، مي رفتم.«  وي افزود: »اگر ريشه هاي تئاتر 
ايراني قطع نمي شد، تعزيه مي توانست به رشد و 
نمو برسد، تعزيه همیشه سعي مي كند به مسائلي 
بپردازد كه ناديده گرفته شده است و مي خواهد 

آنها را نمايان كند. «
   آموزش�گاه ها بايد تعزيه ه�ا را تدريس 

كنند
هوشنگ توكلي، بازيگر تئاتر، سینما و تلويزيون 
درباره اهمی��ت آموزش تعزيه به نس��ل هاي بعد 
مي گويد: » تعزيه بايد خیلي جدي تر مورد توجه 
قرار مي گرفت. متأسفانه امروزه با خطر انحراف و 

نابودي آن روبه رو هستیم. اين عزيزاني كه ۱0 شب 
در قالب گروه سوگواره نمايشي »ركعت عاشقي« 
حضور يافته اند، از جان خود مايه گذاش��تند. اين 
گروه  و گروه هاي امثال آنها كه اين روزها به نمايش 
وقايع عاشورا براي مردم مي پردازند، شايد آخرين 
نس��ل هاي باقي مانده هنر تعزيه باش��ند. بايد به 
همین تعداد اندكي كه از هنرمندان و علاقه مندان 
به تعزيه باقي مانده اس��ت، رس��یدگي كنیم. اين 
گروه ها به حمايت و درخواست هاي سازماني براي 
تولید و خلاقیت نمايش��ي نیازمندند. همچنین 
برگزاري كلاس هاي آموزش��ي باي��د براي حفظ 
اين هنر نمايشي برگزار شود؛ چراكه از دوره قاجار 
آموزشگاه هاي معتبر تعزيه كار خود را آغاز كردند. 
به عنوان مثال در قزوين آموزشگاه هاي تعزيه برپا 
بود كه از پايه اين هنر را آموزش مي داد و با همان 
نیروهاي آموزش ديده در شهرهاي مختلف كشور 

و در تمام سال اجراي تعزيه داشتند.« 
نبود آموزشگاه ها و حتي پژوهش��گاه ها كه نسخ 
اصلي تعزيه را به دس��ت تعزيه خوان برس��اند يا 
برگزاري كلاس هاي آموزش��ي و پژوهشي براي 
تعزيه خوان هاي حرفه اي سبب شده كه در برخي 
موارد ب��ا رواياتي از ائمه مواجه ش��ويم كه درباره 
صحت و س��قم آن جاي ترديد وجود دارد. شايد 
نبود پژوهش��كده و نب��ود نظارت اصولي س��بب 
پیدايش برخي بدعت ها در روايات ش��بیه خوان 
مي گردد. توكلي در اين مورد مي گويد: » حمايت 
از گروه ه��اي تعزي��ه و راه اندازي يك س��ازمان 
مديريتي قدرتمند براي پرداخت تخصصي به اين 
هنر مي تواند از انحراف و نابودي آن جلوگیري و 
به رشد و تعالي تعزيه كمك كند؛ چراكه برخي ها با 
وارد كردن رفتارهاي غیر نمايشي در تعزيه موجب 
آسیب آن مي شوند. به عنوان مثال ديده شده كه 
شمر با شلوار لي يا موتور گازي به میدان مي آيد. 
اين كار نوآوري از نوع آس��یب زننده است؛ چراكه 
به بهانه نوآوري اصالت تعزيه را زير سؤال مي برد. 
هنگامي كه سازماني براي رسیدگي و سازماندهي 
اين گروه هاي تعزيه وجود ندارد، هر كسي به خود 
اجازه مي دهد وارد كار شود و تغییرات عجیبي را 

اعمال كند.«
مظفر قربان نژاد از جمله تعزيه خوانان پیشكسوت  
كه طي اين ۱0 شب شبیه امام حسین)ع(، حربن 
يزيد رياحي و مسلم بن عقیل )ع( را اجرا مي كرد، 
درباره بي توجهي به تعزيه از س��وي مس��ئولان 
گف��ت: » تعزيه غريب بود، غريب اس��ت و خواهد 
ماند. تعزيه يك س��نت اصیل اين مملكت است، 
بايد به اين كار كه ثبت جهاني و ملي شده است، 
بها داده ش��ود. همه عالم و آدم ه��م مي دانند كه 
از يونس��كو براي اجراي اين فعالیت بودجه واريز 
مي ش��ود، ولي فقط خدا مي داند ك��ه اين بودجه 
به جیب چه كس��اني مي رود كه ي��ك ريال از آن 
به دس��ت تعزيه خوانان نمي رسد. تعزيه حتي در 
سازمان اوقاف هم بودجه دارد، ولي خبري از آن 

هم نیست. «
 س��وگواره »ركعت ب��ه ركعت عاش��قي« كه از

 3۱ شهريور مصادف با اول محرم آغاز شده بود، 
با اجراي تعزيه »بازارش��ام« ب��ه كار خود پايان 
داد. اين سوگواره در محل بنیاد فرهنگي روايت 

برگزار شد. 

گفت و گوي »جوان« با هنرمندان درباره هنر تعزيه

 تعزيه غريب بود، غريب است 
و غريب خواهد ماند

حكمت 135
كسى كه توفیق چهار چیز را پیدا 
كند از چهار چیز محروم نخواهد 
شد؛كسى كه توفیق دعا يابد، از 
اجابت محروم نمى گردد و كسى 
كه توفیق توبه پیدا كند، از قبول 
آن محروم نمى ش��ود و كسى كه 
توفیق اس��تغفار يابد، از آمرزش 
مح��روم نمى گردد و كس��ى كه 
توفیق ش��كرگزارى پیدا كند، از 
فزونى نعمت محروم نخواهد شد. 

      

توضيحات علي عسكري درباره يك عكس
انتشار عكسي از حضور عبدالعلي 
علي عسكري، رئیس صداوسیما 
در مراسم وداع با پیكر آيت الله 
راستي كاشاني و مصاحبت وي 
با يكي از سران فتنه، بازتاب هاي 
زي��ادي را در پي داش��ت. اين 
بازتاب هاي منفي باعث ش��د تا 
علي عسكري، در يك مصاحبه كوتاه، توضیحاتي را درباره آن 
تصاوير ارائه دهد. وي كه براي حضور در هیئت دانشجويي 
فاطمه الزهراي دانش��گاه شريف به اين دانش��گاه رفته بود، 
در مصاحبه با دانش��جويان، به عكس هاي حاشیه ساز اشاره 
كرد و گفت: هنگام ورود من به اين مراس��م، مسائلي پیش 

آمد كه شرح و توضیحش بماند، اما ادب و آداب اين جلسه 
اقتضا مي كرد كه من دقايقي در آنجا بمانم و به همه احترام 
بگذارم و اين ب��دان معني كه برخي تعبیر كردند، نیس��ت 
و بعدها عكسي كه منتشر ش��د به دنبال القاي موضوعاتي 
غیر واقعي بود كه اين كار را اخلاق��ي نمي دانم.  توضیحات 
ديرهنگام علي عسكري درباره تصاوير حاشیه ساز در حالي 
مطرح مي شود كه از شخصیتي در جايگاه رئیس رسانه ملي 
و منصوب مقام معظم رهبري انتظار رفتار هاي سنجیده تر 
در مواجهه با چنین موقعیت هايي مي رود. شخصیت حقوقي 
رئیس سازمان صداوسیما كه هدايت فراگیرترين رسانه كشور 
را بر عهده دارد، اقتضا مي كند در رفتار و منش مديريتي دقتي 

بیشتر از ساير چهره هاي سیاسي داشته باشد. 

      

نااميدي چهره ماندگار هنر از تأسيس دانشگاه هنرهاي اسامي- ايراني
زماني ك��ه محمود فرش��چیان 
پیش��نهاد راه اندازي دانشگاهي 
هنره��اي  آم��وزش   ب��راي 
اس��لامي - ايران��ي را داد، تصور 
نمي كرد در كشوري كه بیشترين 
تعداد دانشگاه را در جهان دارد، 
راه اندازي يك دانشگاه كه نقش 
راهبردي در حف��ظ هنرهاي ملي دارد تا اي��ن حد پیچیده و 
طولاني شود. اساسنامه اين دانشگاه در زمان رياست مسعود 
سلطاني فر بر سازمان میراث فرهنگي تهیه و براي تصويب به 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي برده شد. اكنون رئیس جمهور 
بايد مصوبه تأسیس دانشگاه را ابلاغ كند. بهمن نامور مطلق، 
معاون صنايع دستي سازمان میراث فرهنگي مي گويد با ايجاد 

دانشگاه هنرهاي اسلامي- ايراني ش��اهد تحولي شگرف در 
آموزه هنرهاي ايراني خواهیم بود. با اين وجود پیشنهاد دهنده 
اصلي دانشگاه هنرهاي  اسلامي- ايراني، از تعلل چند ساله در 
راه اندازي دانشگاه خسته شده  و مي گويد از پیگیري تأسیس 
دانشگاه ناامید شده است. اين هنرمند در مراسم رونمايي از 
كتاب جديدش مي گويد: عملًا هیچ مسئولي از تأسیس اين 
دانشگاه حمايت نمي كند و من ديگر از پیگیري آن خسته و 
ناامید شده ام. اين در حالي است كه ژاپن توانسته با راه اندازي 
چنین دانش��گاهي هنر خود را به دنیا بشناساند.  فرشچیان 
تصريح مي كند: من متأسفم كه در اين زمینه هر چه دلسوزي 
كردم، تیرم به سنگ خورده اس��ت و يك امر به اين مهمي به 
تأخیر مي افتد. الان همه جاي دنیا در حال معرفي هنر خود به 

دنیا هستند و نمي دانم چرا ما اينقدر تعلل داريم. 

   جواد محرمي
 كيوم�رث پوراحم�د از اينك�ه نمي تواند س�ومين برداش�ت 
ش�خصي اش را درباره جنگ با پول بيت المال بس�ازد، گايه 
دارد. اين فيلمساز كه در كارنامه اش دو فيلم »اتوبوس شب« و 
»پنجاه قدم آخر« در ژانر جنگي به چشم مي خورد و هيچ كدام 
از اين آثار نتوانست انعكاس دهنده حماسه، مقاومت، ايمان و 
ارزش هاي منحصر به فرد دفاع مقدس ايران باشد و حتي فيلم 
دوم به لحاظ كيفيت س�ينمايي نيز داراي ضعف هاي شديدي 
بود و صداي اعتراض قاطب�ه منتقدان را بلند ك�رد، اخيراً در 
گفت و گويي با روزنامه فرهيختگان از اينكه س�رمايه گذاري 
براي ساخت فيلم در ژانر جنگ پيدا نمي كند، گايه كرده است. 
از او درباره اينكه چرا ديگر فیلم جنگي نمي سازد، سؤال شده است 
كه وى در پاسخ مى گويد: »برخوردهاي كاملًا سلیقه اي مقاماتي 
كه هیچ ربطي به سینما ندارند، ولي خودش��ان را محق مي دانند 
در باره هر فیلمي اظهار نظر كنند، در واقع جز ارش��اد كه همیشه 
مبصر سینما بوده است، حالا هر فیلمي، در هر ولايتي مبصر خاص 
خودش را هم دارد. اين دخالت هاي بي رويه وقتي به فیلم هاي دفاع 
مقدس مي رسد، چند برابر مي شود. ديگر تحملش را ندارم كه يك 
فیلم بسازم و بي شمار مبصر داشته باشد؛ همین.«  جالب است كه 
پوراحمد دو فیلم قبلي خود را درباره موضوع جنگ كاملًا با سلیقه 
و برداشت شخصي اش از جنگ هشت ساله به تصوير كشیده و اگر 
انتقادي هم به او ش��ده پس از ساخته ش��دن و اكران فیلم صورت 
گرفته است و در زمان تولید كاملًا دست وي براي ساخت برداشت 
شخصي اش از جنگ باز بوده است.  فیلم »پنجاه قدم آخر« سال 92 

حین نمايش در سالن برج میلاد، بارها با واكنش هاي اعتراض آمیز 
معمول تماشاگران اين فیلم مواجه شد؛  واكنش هايي كه تماشاي 

فیلم در اين سالن را تبديل به يك كمدي غمگین كرد. 
پوراحمد اظهار كرده است: »يكي دو سال پیش حبیب احمدزاده، 
ايده اي  عالي داشت براي يك فیلم خانوادگي ولي زن قهرمان قصه، 
همس��ر يك آزاده بود! فكر كردم همین همس��ر آزاده بودن باعث 
مي شود باز هم فیلم بي شمار مبصر پیدا كند. از خیرش گذشتم. « 
جالب اس��ت كه دو فیلم جنگي پوراحمد با نقش آفريني پررنگ 
حبیب احمدزاده به عنوان نويسنده و مشاور ساخته شده و اينبار 
نیز اين فیلمساز از اين نويسنده ياد كرده است. اينكه چرا در اغلب 
فیلم هايي كه ردي از احمدزاده در آن ديده مي ش��ود، مفاهیمي 
چون ايثار، شهادت، حماس��ه و معنويت خاص دفاع هشت ساله و 
ارزش هاي اين دفاع كمرنگ است و در مقابل ارجاعاتي كه چهره 
زشت جنگ چون خشونت را به نمايش مي گذارد، وضوح بیشتري 

دارد موضوعي است كه مي تواند محل بحث باشد. 

پوراحمد دلش براي بودجه هاي ژانر جنگي تنگ شده! 

  وقتي متهم جاي شاكي مي نشيند

سيدمهدي شجاعي نويسنده سرشناس و صاحب سبك ادبيات 
داس�تاني و نويس�نده كتاب »س�قاي آب و ادب« با حضور در 
برنامه »چهل چراغ« شبكه سه، به ادبيات عاشورايي پرداخت. 
سیدمهدي شجاعي در توصیف آمیختگي ادبیات با واقعه عاشورا، 
گفت: »جايگاه شعر در لحظه به لحظه عاشورا ديده مي شود. رجز 
حضرت ابوالفضل يا هنگامي كه حضرت زينب سر امام حسین)ع( را 
بالاي نیزه مي بیند، همراه با عكس العمل هاي شاعرانه است، از اين 
رو ادبیات در دل كربلا حضور دارد. جالب اينكه وقتي كاروان اسرا 
به سمت مدينه برمي گردد، در نزديكي اين شهر حضرت سجاد)ع( 
شخصي به نام بشیر را صدا مي كنند و از او مي پرسند كه پدرت شاعر 
بود و تو هم بلدي شعر بگويي؟ كه او پاسخ مثبت مي دهد و امام به 
بشیر مي گويد پس برو خبر ورود ما را اعلام كن. از اين رو باز گزارش 
كربلا به شكل ادبیات است.« خالق »مرد رؤياها« در پاسخ به پرسش 
محمدرضا شهیدي فرد مجري برنامه مبني بر چرايي اهتمام مردان 
كربلا به شعر و شاعري پاسخ داد: »در میان مردمان عرب همیشه 

ادبیات جايگاه ويژه اي دارد و همین حالا نیز اين توجه وجود دارد،  
مضاف بر اينكه هر چیزي وقتي در چارچوب هنر قرار بگیرد، باعث 
ماندگاري اش مي شود و رمز و راز عاشورا و كربلا را ادبیات و شعر بهتر 
از هر قالب ديگري مي تواند ثبات ببخشد.« میهمان چهل چراغِ با 
اشاره به اينكه يك وجه از مناظر حضرت ابوالفضل)ع(، وجه ادبي 
آن والامقام بوده است، افزود: »چون بستر عاشورا بسیار درست و 
جذاب و لطیف بوده است، بايد با يك زبان لطیف منعكس شود و جدا 
از وجوه اعتقادي عاشورا، وجه لطافت و كمال و زيبايي اش با ادبیات 
شكل مي گیرد.« در ادامه ش��هیدي فرد درباره وجه حماسي شعر 
عاشورايي از فیلمنامه نويس »مسافر كربلا« پرسید و سیدمهدي 
شجاعي پاس��خ داد: »يك وجه شعر عاش��ورايي، تغزل و يك وجه 
ديگرش حماسي است. آنچه در قالب رجز مي بینیم وجه حماسي 
است و همچنین بسیاري از اشعاري كه در ارتباط با عاشورا و كربلا 
گفته شده، وجه حماسي در آن غلبه داشته و چكامه هايي نیز درباره 
عاشورا سروده شده است.« سیدمهدي شجاعي درباره وجه امر به 
معروف امام حسین)ع( توضیح داد: »اين وجه در شرايطي است كه 
حكومتي نادرست جاي حكومت اسلامي نشسته است و در مسیر 
خلاف مي رود و آن حكومت مي خواه��د از امام بیعت بگیرد و امام 
حس��ین)ع( به صراحت عنوان مي كند كه كارواني را كه مسیرش 
منحرف شده است را مي خواهد به مسیر درست هدايت كند. امر 
به معروف امام حس��ین)ع( نسبت به حكومت اس��ت نه به مردم. 
اين هم وجه فراموش شده ماجراست. به نظرم ماجراي كربلا ابعاد 
پیچیده اي دارد كه همچنان قابل شناخت است و لايه هايي است 

كه تمامي ندارد.«

سيدمهدي شجاعي، نويسنده »سقاي آب و ادب«:
ارائه طرح مادر جهاني صنايع دستي از سوي ايران ادبيات در دل كربا حضور دارد

معرف�ي  ط�رح  ارائ�ه  از  كش�ور  س�نتي  هنره�اي  و  صنايع دس�تي  مع�اون 
م�ادر جهان�ي صنايع دس�تي ب�ه ش�وراي جهان�ي صنايع دس�تي خب�ر داد. 
بهمن نامور مطلق در گفت وگو با »ايسنا«، درباره دستاوردش از سفر اخیر به كويت و شركت 
در اجلاس آسیا و اقیانوسیه س��ال 20۱7 اظهار كرد: در اين جلسه چند طرح از سوي ايران 
مطرح شد كه يكي از آنها معرفي مادر جهاني صنايع دس��تي بود.  او ادامه داد: ايران گزارشي 
را به آس��یا و اقیانوس��یه ارائه داد و اعلام كرد طي يك فراخوان، درخواست كرديم استان ها 
مسن ترين هنرمند صنايع دستي را كه سال ها در اين حوزه فعالیت مي كند و حداقل 90 سال 
دارد، معرفي كنند. در نتیجه متوجه بانوي ۱۱0 ساله اي در سیرجان كرمان شديم كه گلیم 
شیريكي پیچ مي بافت. به همین دلیل از ماه نسا شهس��واري در بیست و هشتمین نمايشگاه 
صنايع دستي به عنوان مادر صنايع دستي ايران تجلیل شد و از سوي معاونت صنايع دستي و 
هنرهاي سنتي به او گواهي اعطا كرديم.  معاون صنايع دستي و هنرهاي سنتي افزود: از استان 
كردستان نیز يك هنرمند آقا كه در حوزه خراطي چوب فعالیت مي كند و بالاي 90 سال دارد، 
به عنوان نفر دوم معرفي شد.  نامور مطلق با بیان اينكه همه  اعضا از اين طرح استقبال كردند، 
گفت: چیني ها و هندي ها اعلام كردند در اين زمینه تحقیق مي كنند كه اگر بتوانند مسن ترين 
هنرمند صنايع دستي خود را معرفي كنند. شوراي جهاني از اين موضوع استقبال كرد و قرار 
شد اعضاي آسیا و اقیانوسیه نیز اين موضوع را در كشورش��ان مطرح كنند. آنها درباره نحوه 
گزينش مشكل داشتند كه ما نحوه گزينش خودمان را ارائه داديم. درصدد هستیم هر استان 
يك مادر صنايع دستي داشته باشد و مسن ترين فرد به عنوان پدر يا مادر صنايع دستي جهان 
معرفي شود.  او درباره اينكه اگر كشورهاي ديگر فردي مسن تر از هنرمند ايران معرفي كنند، 
چه مي شود، توضیح داد: اگر كشورهاي ديگر هنرمند بالاي ۱۱0 سال داشته باشند مي توانند 
او را به عنوان مس��ن ترين هنرمند معرفي كنند، بعد از آنكه ما بخش كوتاهي از فیلم ماه نسا 
شهسواري را در جلسه پخش كرديم، اعضاي كش��ورهاي ديگر تعجب كردند كه هنرمندي 

وجود دارد كه نزديك به ۱00 سال كار هنري انجام داده است. 

    میراث فرهنگی


